



All correspondences should be addressed to the SECRETARY, Public Service Commission.
Toutes correspondances doivent être adressées au SECRÉTAIRE, Commission de la Fonction Publique.
Adresm evri komunikesen i go long sekretari, Pablik Sevis Komisen.

External Circular

To:	All Senior Executives officials
From:	James Melteres - Secretary, OPSC
Subject:	Clean-up Campaign and waste segregation directive
Date:	9 th June of 2023
Reference:	Circular No: 18 of 2023

This circular serve to inform all Senior Executive that the Ministry of climate Change & Adaptation through the Department of Environmental Protection and conservation (DEPC) is implementing waste minimization initiatives through clean-up campaigns that aim to Reduce and Recycle wastes and help our people to recognize valuable recyclables so that the amount of waste entering dumpsites and landfills are minimized overtime.

Hence, Vanuatu is leading the Pacific region in addressing plastic pollution through legislative strengthening and policy enhancement. This initiative is towards efforts to address waste management holistically and ensure that Vanuatu continues to safeguard its environment and the health of its people. It is important that all government ministries be the first to take ownership of these initiatives; all government ministries must take action to manage waste in the manner being advocated globally through the 3Rs; Reduce, Reuse and Recycle.

The clean-up campaign activities will include the segregation of waste into 5 groups;

- (i) Bottled glass
- (ii) Organic Wastes
- (iii) Plastic beverage containers (plastic bottles)
- (iv) Metals such as aluminium cans and tins used for beverage drinks (sprite, coca-cola, tins)
- (v) Cartons and other Liquid paperboard boxes used for beverage drinks such as juice boxes and milk

To commence the implementation of these initiatives, the Public Service Commission at its meeting No. 7 of Friday 26th May 2023, decision No. 49 approved for each line agencies must set aside a budget to purchase 5 coloured bins; Yellow, Green, Blue, Orange, Grey to promote waste segregation at the work place. The DEPC will provide information on bin suppliers and provide stickers for the coloured bins. This will help each ministry in particularly cleaners and groundsman to be responsible of those bins and adhere to the segregation respectfully.



PMB 9017, Port Vila, Vanuatu
pscinfo@vanuatu.gov.vu



Rue Mercet, Port Vila



+678 33360



www.psc.gov.vu



All correspondences should be addressed to the SECRETARY, Public Service Commission.
Toutes correspondances doivent être adressées au SECRETAIRE, Commission de la Fonction Publique.
Adresm evri komunikesen i go long sekretari, Pablik Sevis Komisen.

Circulaire externe

Aux :	Hauts fonctionnaires
De :	James Melteres - Secrétaire, BCFP
Objet:	Campagne de nettoyage et directive sur le tri des déchets
Date:	9 juin 2023
Référence:	Circulaire n° 18 de 2023

La présente circulaire informe les chefs des services administratifs que le ministère de l'Adaptation au changement climatique par l'intermédiaire du service de la Protection et de la Conservation de l'environnement (DPCE) met en œuvre département initiatives de réduction des déchets par le biais de campagnes de nettoyage. Cette campagne a pour objectif de sensibiliser la population sur la réduction et le recyclage des déchets et de les aider à reconnaître les matières recyclables valorisables afin de réduire au fil du temps la quantité de déchets déversés dans les dépôts d'ordures et de décharges.

Or, Vanuatu fait en effet figure de pionnier de la région du Pacifique dans l'attaque au problème de la pollution plastique par le renforcement de la législation et l'amélioration des politiques. Cette initiative vise à aborder d'une façon holistique la gestion des déchets et d'assurer la sauvegarde continue de l'environnement et la santé de la population vanuatuane. Il est important, que les services administratifs soient les premiers à s'approprier ces initiatives ; et doivent intervenir pour gérer les déchets d'une manière préconisée à l'échelle mondiale à l'aide des 3R ; Réduire, Réutiliser et Recycler.

Les activités de la campagne de nettoyage comprendront le tri des déchets en cinq catégories ;

- (i) Bouteille en verre
- (ii) Déchets organiques
- (iii) Conteneur en plastique (bouteille en plastique)
- (iv) Métaux tels que les boîtes de conserve et les cannettes en aluminium (cannette de sprite, coca-cola).
- (v) Cartons et autres boîtes en carton utilisés pour les boissons tels que les boîtes de jus et de lait.

Pour commencer la mise en œuvre de ces initiatives, la Commission de la Fonction publique, lors de sa 7ème réunion tenue le vendredi 26 mai 2023, a approuvé la décision N° 49 selon laquelle chaque organisme d'exécution doit réserver un budget pour l'achat de 5 poubelles de couleur : jaune, verte, bleue, orange et grise, afin de promouvoir le tri des déchets sur le lieu de travail. Le DPCE fournira les informations nécessaires sur les fournisseurs de poubelles et les autocollants pour les poubelles de couleur. Cette disposition



**Public Service Commission
Commission de la Fonction
Publique
Pablik Sevis Komisen**



**Government of the Republic of
Vanuatu
Gouvernement de la République
de Vanuatu
Kafman blong Ripablik blong
Vanuatu**

*All correspondences should be addressed to the SECRETARY, Public Service Commission.
Toutes correspondances doivent être adressées au SECRÉTAIRE, Commission de la Fonction Publique.
Adresm evri komunikesen i go long sekretari, Pablik Sevis Komisen.*

permettra à chaque ministère, notamment aux femmes de ménage et aux agents d'entretien, de gérer ces poubelles de manière responsable et de respecter les règles de tri.



PMB 9017, Port Vila, Vanuatu
pscinfo@vanuatu.gov.vu



Rue Mercet, Port Vila



+678 33360



www.psc.gov.vu



All correspondences should be addressed to the SECRETARY, Public Service Commission.
Toutes correspondances doivent être adressées au SECRETAIRE, Commission de la Fonction Publique.
Adresm evri komunikesen i go long sekretari, Pablik Sevis Komisen.

Ekstenol Sekula

I go long:	Evri Sinia Eksekutif Ofisol
I kam long:	James Melteres - Sekretari, OPSK
Sabjek:	Klinap Kampen mo Instraksen blong Seperetem ol Toti
Deit:	09 Jun 2023
Refrens:	Sekula namba 18 blong 2023

Sekula ia i kam blong letem evri Sinia Eksekutif Ofisol i save se Ministri blong klaemet Jenis mo Adaptesen, tru long Dipatmen blong Envaeronmentol Proteksen mo Konsevesen (DEPK), i stap implementem ol aksen blong katem daon amaon blong ol toti tru long ol klinap kampen, we i eim blong Ridiusum mo Risaekolem ol toti mo helpem pipol blong yumi blong luk save ol yusful samting we yumi save risaekolem blong mekem se, long ol taem we i kam, amaon blong toti we i go insaed long ol ples blong toti mo lanfil bae go daon.

From risen ia, Vanuatu i stap lidim Pasifik rijen blong adresem plastik polusen tru long wok blong strengtenem olgeta lejislesen mo impruvum olgeta polisi. Step ia hemi blong adresem manejen blong ol toti long wan kompliit fasin mo mekem sua se Vanuatu i kontinu blong protektem envaeronmen blong hem mo helt blong pipol blong hem. Hemi impoten se evri ministri oli ol feswan blong implementem ol aksen ia. Evri ministri i mas tekem aksen blong manejen ol toti folem fasin we oli stap sapotem raon long wol tru long ol 3R: Ridius, Ri-yus mo Risaekol.

Olgeta aktiviti blong klinap kampen ia bae inkludum seperesen blong ol toti long 5 grup:

- (i) Botel o glas
- (ii) Toti blong kakae mo lif
- (iii) Plastik kontena olsem ol plastik botel
- (iv) Ol ayan olsem ol aluminium tin we oli yusum blong ol tin mit mo ol drink (*Sprite, Coca Cola* etc...)
- (v) Ol katen mo ol narafala likwid pepabod boks we oli yusum blong ol drink olsem ol jus boks mo milk

Blong statem implementesen blong olgeta aktiviti ia, Pablik Sevis Komisen, long miting namba 7 blong hem long Fraedei namba 26 Mei 2023, i mekem desisen namba 49 we i apruvum blong wanwan laen ejensi i mas putum wan badjet long saed blong pem 5 bin blong difren kala: Yelo, Grin, Blu, Orenj, Grei blong promotem fasin blong



Public Service Commission
Commission de la Fonction
Publique
Pablik Sevis Komisen



Government of the Republic of
Vanuatu
Gouvernement de la République
de Vanuatu
Kafman blong Ripablik blong
Vanuatu

*All correspondences should be addressed to the SECRETARY, Public Service Commission.
Toutes correspondances doivent être adressées au SECRÉTAIRE, Commission de la Fonction Publique.
Adresm evri komunikesen i go long sekretari, Pablik Sevis Komisen.*

seperetem ol toti long ples blong wok. Bambae DEPK i givim infomesen long ol saplaea blong bin mo bae givim ol stika blong ol difren kala bin. Fasin ia bae helpem wanwan ministri, speseli olgeta klina mo kadena blong lukluk long olgeta bin ia mo folem gud fasin ia blong seperetem ol toti oltaem.



PMB 9017, Port Vila, Vanuatu
pscinfo@vanuatu.gov.vu



Rue Mercet, Port Vila



+678 33360



www.psc.gov.vu